
 

POBĚŽOVICKO POBĚŽOVICKOPOBĚŽOVICKO  
  

 
 
 
 
 
 
 
 
M 

Místní zpravodaj pro občany Poběžovicka  

květen 2009                                   Bezplatný výtisk                                             Číslo:  05/09 

 

Zamyšlení Smírčí kříž, vyhlášený v roce 
2007 kulturní památkou, který 
stával u  cesty z Poběžovic do 
Otova, v katastru Ohnišťovic, za-
žil v minulém roce nechtěný 
vzruch. Vzhledem k tomu, že byl 
umístěn na poměrně nenápadném 
místě, nikdo si nepovšiml toho, že 
jednoho dne (nebo spíše noci) 
tento téměř dvoucentový kamen-
ný svědek dob minulých zmizel. 
Vedení města bylo překvapeno 
informací, že se v domažlické 
prodejně se starožitnými předmě-
ty nachází právě tento kamenný 
kříž. Do věci se zapojila Policie 
ČR, která následně chmatáka vy-
pátrala, ale díky citlivému přístu-
pu pracovníků uvedeného obcho-

du, kteří tuto památku znali 
z tisku a její převzetí ozná-
mili, vše dobře dopadlo. Ji-
nak by pravděpodobně 
skončila ve sbírce starožit-
ností některého soukromého 
sběratele v sousední Němec-
ké spolkové republice. 
Vráceného kříže se ujali čle-
nové Občanského sdružení 
Dobrohost, kteří jej dne 12. 
května osadili na nové mís-
to, snad bezpečnější, k jižní-
mu křídlu poběžovického 
zámku. Věřme, že se na no-
vém stanovišti tento kříž do-
čká zaslouženého klidu a bude 
pro návštěvníky trvalou ukázkou 
lidové tvořivosti našich dávných 

předků - jeho stáří se odhaduje na 
více než 400 let.                 
                                      V. Kotlan 

Smírčí kříž od Ohnišťovic nalezl nový domov 

Již potřetí se sešli zástupci 
čtyř partnerských škol, kteří se 
pustili v rámci projektu Come-
nius do společného zpracování 
mezinárodní kuchařky, na pra-
covním setkání, tentokrát 
v malebném jihotyrolském 
městečku STERZING. 
Tomuto setkání jsme věnovali 
dva dny - 11. a 12. květen. 
Z naší školy se vydalo 6 peda-
gogů a 7 žákyň ze 7. a 8. roč-
níku, které byly vybrány vyu-
čujícími jako jedny z nejak-
tivnějších, jež se podílely na 
zpracování materiálů vázají-
cích se k 1. období roku, zimě. 
Toto roční období jsme dostali 
za úkol zpracovat již komplex-
ně - s výtvarnými projevy dětí, 
s fotografiemi, s texty zaměře-
nými na tradice a zvyky, s pra-
nostikami, básněmi, písněmi a 
recepty. 
V dopoledních hodinách 11.5. 
jsme se setkali na hranici na 
Lískové s partnery z Německa 
a s nimi pokračovali dále smě-
rem na Deggendorf, kde se 
k nám přidali zástupci rakous-
ké partnerské školy obce Peil-
stein.  

Všichni společně jsme pak ko-
lem 18. hodiny dorazili do 
kouzelného městečka Sterzing, 
posazeného v malebném údolí 
obklopeném ze všech stran ho-
rami. 
Slavnostní přivítání ředitelky 
tamější školy, p. Elizabeth 
Scheiber, proběhlo v dopro-
vodu jejích kolegů velmi sr-
dečně a mile. Večer byl napl-
něn projevy ředitelů a přítom-
ných starostů, kulturním vy-
stoupením zástupců z každé 
školy a samozřejmě i chutnou 
a bohatou večeří v krásném 
prostředí rodinného hotelu 
Mondschein. Nechyběla ani 
bohatá vzájemná výměna ná-
zorů, doplněná patřičnou zába-
vou - hrou na kytaru a písněmi 
ze všech zastoupených zemí. 
Úterý, 12. května, bylo v ran-
ních hodinách zahájeno pro-
hlídkou školy, účastí ve výuce 
a putováním po velmi zajíma-
vém historickém městečku. 
Po vydatném obědě nadešel 
hlavní pracovní aktiv zaměře-
ný na téma ZIMA, kde jsme 
upřesnili poslední podrobnosti 
a vysvětlili vše podstatné, aby-

chom do konce května mohli 
toto období v konečné podobě 
zaslat našemu hlavnímu koor-
dinátorovi, základní škole 
města Oberviechtach v Ně-
mecku. Děti měly samozřejmě 
náplň také pracovní, ale zcela 
jinou - vyzkoušely si ubrous-
kovou techniku, malovaly, pa-
ličkovaly a přitom trénovaly 
zejména jazyk německý, i 
když i o ten náš se také s chutí 
pokoušely. 
Dva skutečně příjemně napl-
něné pracovní dny byly zakon-
čeny v odpoledních hodinách, 
kdy jsme se s úsměvem na 
tváři a s přáním dalšího zdaru 
v náročné práci rozloučili. 
Poslední setkání v tomto roce 
nás čeká 22. června ve městě 
Oberviechtach, které je naší 
škole velmi dobře známo, ne-
boť jsme již devátým rokem 
navzájem výbornými partnery. 
7. ročníky obou škol se již těší 
na společný výlet na Hohen 
Bogen, kam se vydají 24.
června v rámci projektu Cíl 3. 

                                                                                     
M. Šebestová 

Úspěšné pracovní setkání ve Sterzingu 

"Bejvávalo, bejvávalo dob-
ře..." tak začíná jedná "lidová 
písnička". "Bejvávaly" časy, 
kdy to organizátoři různých 
slavností měli snadné. Třeba 
takový 1. máj! Kdo by se od-
vážil nejít? A teď je konečně 
(vlastně ne už konečně, ale ce-
lých dvacet let) svoboda. Kaž-
dý si může vybrat. Jedodušší 
to samozřejmě mají místa s 
kontinuitou českého osídlení. 
Ale co taková oblast s dosíd-
lenci? Jak najít cestu k minu-
losti? Trochu by to tady mohlo 
připomínat národní obrození 
19. století. Tedy kdyby se spo-
jil pan farář s panem řídícím. 
Tady to zůstalo jen na panu ří-
dícím. Poběžovicím, byť bo-
hužel ne právě šťastně, nahrál 
Richard Coudenhove Kalergi 
se svojí předválečnou panev-
ropskou unií. A znovu bohu-
žel - nebyl to nikdo z Poběžo-
vic, kdo by si na poslední ma-
jitele zámku včetně Mitsuko 
vzpomněl. A kdo by zde také 
znal a hlavně uměl prezento-
vat souvislosti historické, ná-
boženské, kulturní. Tedy věděl 
i o drobné soše Jana Nepo-
muckého před poběžovickým 
kostelem. A jací už lidé jsou, 
(a zvláště, když si to díky de-
mokracii mohou dovolit) ne-
mají rádi, když jim někdo ne-
bo něco, s čím nejsou sžiti 
vstupuje do života. Česko - 
bavorské slavnosti? A Jan Ne-
pomucký? Svátky civilní, cír-
kevní, politické... Těžko říct. 
Lépe snad je držet se fakt. Jan 
Nepomucký žil. Byl za svoji 
věrnost úřadu a církvi umu-
čen. Stal se jedním z fenomé-
nů českého baroka. Velmi vý-
znamným barokním sochřem 
byl rodem Slovák Jan Brokoff. 
Na jeho sochu na Karlově 
mostě si sahají každý rok stati-
síce turistů z celého světa. 
Předloha té sochy stojí od ro-
ku 1682 právě v Poběžovicích. 
To není jen otázka katolické 
víry, ale i součást kulturního 
cítění a vnímání vlastní minu-
losti. Když už to nejde po 
stránce rodového držení statků 
či domů, lze přijmout jistě i 
dědictví kulturní. A české ba-
roko i všechny jeho fenomény
(Jan Nepomucký a jeho uctí-
vání patří mezi nejpřednější) 

„Všem maminkám zazpíváme 
a potom jim pusu dáme,  pusu 
z lásky na líčko,  moje milá 
matičko“. 
Tyto verše zazněly z úst jedné 
z přednášejících školaček při 
oslavě Dne matek. Druhá květ-
nová neděle každoročně, pra-
videlně od roku 1989, patří na-
šim maminkám - jedinečným a 

nepostradatelným 

bytostem, a proto si pro ně na-
še děti připravily na tento den 
hezký dárek v podobě sváteč-
ního pásma, které pečlivě a s 
láskou nacvičovaly již několik 
týdnů předem. Slunečná nedě-
le 10. května přilákala naše ob-
čany, a především naše ma-
minky, k MKIS, aby si přišli 
společně posedět, popovídat a 
přitom zhlédnout pestrý svá-

teční program, připravený ke 
Dni matek. Nádvoří MKIS se 
v odpoledních hodinách začalo 
postupně zaplňovat a již při 
vstupu na uvítanou obdržely 
maminky malou pozornost, dá-
rek, který vyrobili žáci se svý-
mi učitelkami ve škole. V 16 
hodin přivítala členka kulturní 
komise, paní učitelka M. Še-
b e s t o v á 

D e n  m a t e k 
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Program kina 
ČERVEN  
5. Rychlí a zběsilí /USA/  
12. Andělé a démoni /USA/  
19. El paso /ČR/  
26. Odpor /USA/  
 

ČERVENEC  
3.Terminátor Salvation /USA/ 

 

 

 mezi ně bezpochyby patří. A te-
dy dík patří i řediteli, učitelům a 
žákům poběžovické školy a paní 
režisérce zdejších ochotníků, 
kteří pochopili, že Jan Nepo-
mucký není jen nějaký katolický 
svatý, ale že to byl i "obyčejný" 
člověk ze 14. století, který do-
platil na svoje přesvědčení a 
hlavně: že jeho příběh a umělec-
ké, ať UŽ VÝTVARNÉ ČI LI-
TERÁRNÍ ZTVÁRNĚNÍ, jeho 
života je nedílnou součástí ev-
ropských kulturních dějin. A že i 
poběžovická socha do tohoto 
proudu patří. Díky tedy i všem 
divákům, kteří, ač to nebylo po-
vinné a nedávaly se puntíky do 
osobních spisů, na akce pořáda-
né pod trochu zavádějícím titu-
lem Česko - bavorských slav-
ností, přišli. Nejde přece o žádné 
akce v duchu SČSP, ale o připo-
mínku celoevropské kulturní 
spolupráce, kdy už po více než 
šedesáti letech od konce války, 
by mohlo být to horší v soused-
ských vztazích alespoň pozapo-
menuto.  

Marie Špačková 

UPOZORNĚNÍ 
Místní poplatek:   
za likvidaci odpadů,  

je splatný do 30.6.2009.    
Poplatky se hradí  

v pokladně  
MěÚ Poběžovice. 

Den dětí 
SRPDŠ při ZŠ Poběžovice  
pořádá v sobotu  30.5.2009  

„Kreslení na asfaltu“ 
 na náměstí Míru  
před Spořitelnou 

 od 9.00 hodin. 
 

*  *  *   
SDH Poběžovice ve spolupráci 

s Komisí pro děti a sport 
Pořádají v neděli 31.5.2009  

„Den dětí“ 
Program: 

14.00 – 15.30 – ukázka hasič-
ské techniky – kreslení obráz-

ků a vyhodnocení 
15.30 – ukázka zásahu hasičů 

při nehodě 
16.00 -  ukázka zásahu ve výš-

kách 
16.30 -  soutěže na školním 

hřišti 
stránka 2 

Výběr z usnesení z 57. jednání RM Poběžovice, ze dne 8.4.2009 
♣ RM schvaluje změnu zápisu Mateřské školy v Poběžovicích v Rejstříku škol a školských zařízení, spočí-

vající ve snížení kapacity zařízení na 84 dětí a kapacity jídelny na 100 míst včetně zaměstnanců. 
♣ RM bere na vědomí zprávu o výsledku provedené revize elektroinstalace v Mateřské škole Poběžovice s 

tím, že současná instalace neodpovídá ČSN a platnost revize je do roku 2012 - další revizí nebude, v pří-
padě neodstranění závady, provoz zařízení povolen. 

♣ RM schvaluje základní parametry pro výzvu k podání nabídek zájemců o výstavbu fotovoltaické elektrár-
ny v průmyslové zóně Poběžovice. 

♣ RM bere na vědomí rozhodnutí Finančního úřadu Domažlice o posečkání daně a příslušenství daně, v 
celkové výši 4.800.000.-Kč, vyměřené na základě kontroly čerpání dotace na výstavbu 6 bj. v Šandově 
ulici, do 30.10.2009. 

♣ RM bere na vědomí žádost o prodloužení nájemní smlouvy na užívání nebytových prostorů v Šandově 
ulici firmou Böhmerwald Plastik s.r.o. a ukládá starostovi předložit do příštího jednání RM návrh nové 
nájemní smlouvy. 

♣ RM souhlasí s bezplatným poskytnutím společenské místnosti v hasičské zbrojnici pro potřebu konání 
výroční členské schůze SPCCH v ČR, ZO Poběžovice, která se uskuteční dne 17.4.2009. 

♣ RM souhlasí s pokračováním monitorovacích prací na skládce u Sedlece firmou GEKON, s.r.o., Plzeň a 
pověřuje starostu zasláním objednávky prací pro rok 2009. 

♣ RM souhlasí s uložením kanalizačního vedení pod pozemky města v Záměliči, v souladu se žádostí p. 
Karla Kuttenberga, Zámělič čp. 14. 

Výběr z usnesení z 58. jednání RM Poběžovice, ze dne 14.4.2009 
♣ RM bere na vědomí informaci o zcela nevyhovujícím stavu objektu Mateřské školy Poběžovice, schvaluje po-

dání žádosti o dotaci na výměnu kotlů, boileru a podlahy v kuchyni a doporučuje ZM přehodnotit objektivní 
potřebu podání žádostí o dotaci na rekonstrukci Základní školy Poběžovice a Mateřské školy Poběžovice. 

♣ RM souhlasí s návrhem parcelací pozemků v rámci Komplexních pozemkových úprav, předloženým jejím 
zpracovatelem. 

♣ RM schvaluje podmínky pro prodej pozemků v průmyslové zóně k výstavbě fotovoltaické elektrárny,  ukládá 
starostovi bezodkladně obeslat zájemce a zveřejnit podmínky na webové stránce města Poběžovice. 

Výběr z usnesení z 59. jednání RM Poběžovice, ze dne 22.4.2009 
♣ RM ukládá vedoucímu Stavebního úřadu Poběžovice bezodkladně zahájit územní řízení o umístění stavby Ma-

teřské školy Poběžovice podle zadaných požadavků. 
♣ RM volí novými členy Školské rady ZŠ Poběžovice, za zřizovatele - město Poběžovice: pí. Věru Krutinovou, 

pí. Věru Ulrychovou a Ing. Zdeňka Bělohlava. 
♣ RM schvaluje zadání zpracování Lesního hospodářského plánu nezbytného pro hospodaření v městských lesích 

po dobu dalších 10 let, v souladu s vnitřní směrnicí o zadávání veřejných zakázek malého rozsahu, pověřuje 
starostu vypracováním zadávacích podmínek a obesláním vytipovaných firem, k podání nabídky. 

♣ RM ukládá starostovi předložit do nejbližšího zasedání ZM k projednání záměr města prodat pozemky p.č. 46, 
56, popř. 60/2, 59, 61 vše v k.ú. Poběžovice. 

♣ RM bere na vědomí oznámení Finančního úřadu v Domažlicích, o postoupení podání odvolání města proti pla-
tebním výměrům č. 9/2009 a č. 10/2009, za porušení rozpočtové kázně při stavbě 6 b.j. v Šandově ulici, nadří-
zenému orgánu - Finančnímu ředitelství v Plzni. 

♣ RM bere na vědomí souhlas MěÚ Domažlice, odboru životního prostředí s provedením udržovacích prací na 
melioračním zařízení v Šitboři. 

Výběr z usnesení z 60. jednání RM Poběžovice, ze dne 13.5.2009 
♣ RM ukládá starostovi projednat s provozovatelem čistírny odpadních vod v Poběžovicích, firmou 

CHVAK, a.s., Domažlice ukončení zkušebního provozu tohoto zařízení a připravit vše potřebné pro ko-
laudační řízení. 

♣ RM schvaluje převod nájemních práv k bytu č. 7 v Masarykově ulici čp. 202, v Poběžovicích na pana 
Václava Koukla, který byt dlouhodobě užívá, v případě že s tímto převodem souhlasí současná nájemnice 
bytu, paní Monika Strasserová. 

♣ RM souhlasí v souladu s čl. 10, obecně závazné vyhlášky města Poběžovice č. 03/05 o místním poplatku 
za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpa-
dů, s prominutím poplatku za rok 2009 pro paní Marii Homonajovou, která několik let bydlí v obci Hošť-
ka v tachovském okrese a v Poběžovicích žádný odpad neprodukuje, pro paní Marii White Brixovou, 
která několik let bydlí v USA a v Poběžovicích žádný odpad neprodukuje, pro manžele Jindřišku a Milo-
slava Malíčkovi, kteří několik let bydlí ve Švýcarsku a v Poběžovicích žádný odpad neprodukují. 

♣ RM vybrala ze tří nabídek na opravu domovních zvonků v bytovém domě Pohraniční stráže čp. 116 fir-
mu Tomáš Kulhánek Elektroservis, Domažlice s tím, že akce bude realizována po souhlasu správce měst-
ského rozpočtu. 

♣ RM schvaluje Smlouvu o zajištění zpětného odběru elektrozařízení s firmou ASEKOL s.r.o., Praha 4 - 
Braník a pověřuje starostu jejím podpisem. 

♣ RM bere na vědomí smlouvu na vypracování projektové dokumentace na akci Modernizace Mateřské 
školy Poběžovice s firmou STAFIN projekty a stavby s.r.o., Plzeň, uzavřenou na základě usnesení zastu-
pitelstva města č. ZM-21-09.04.17-3, s cenou díla 1.295.000.-Kč bez DPH. 

♣ RM schvaluje  poskytnutí finančního příspěvku SK JUDO Poběžovice na reprezentaci paní Jaroslavy 
Záhořové na mistrovství světa ve Stuttgartu, ve výši 5000.-Kč s tím, že částka bude uvolněna po schvále-
ní správcem rozpočtu. 

♣ RM bere na vědomí žádost nájemnice bytového domu Slovanská čp. 224, pí. Streckerové, o provedení 
opravy střechy, komína a kůlny na dřevo a ukládá správci bytového fondu ve spolupráci s vedoucím Sta-
vebního úřadu Poběžovice provést místní šetření a jeho výsledek předložit do jednání RM. 

♣ RM bere na vědomí rozhodnutí Krajského úřadu Plzeňského kraje, odboru školství, mládeže a sportu o 
změně nejvyššího počtu dětí v Mateřské škole Poběžovice, který se nově stanovuje na 84. 

♣ RM bere na vědomí předávací protokol MěÚ Domažlice - úsek památkové péče, o předání a převzetí 
kulturní památky - smírčího kříže od Ohnišťovické křižovatky, a jeho umístění na novém stanovišti -  u 
jižního křídla poběžovického zámku. 

♣ RM bere na vědomí oznámení MěÚ Poběžovice, odboru výstavby a životního prostředí, o zahájení územ-
ního řízení o umístění stavby Modernizace Mateřské Poběžovice. 

♣ RM souhlasí s uspořádáním sportovní akce - závod horských kol a doprovodný program (občerstvení, 
reprodukovaná hudba), v rámci Poběžovických pouťových slavností 2009 na prostranství za OD Pivoňka 
s tím, že podmínky budou řešeny uzavřenou nájemní smlouvou na pronájem dotčeného pozemku. 

♣ RM doporučuje ZM schválit hospodářský výsledek Mateřské školy Poběžovice za rok 2008 ve výši 
+97.140,66 Kč a ukládá starostovi předložit jej k projednání v nejbližší schůzi ZM. 

♣ RM schvaluje smlouvu o dílo č. 09 602 s firmou GEKON, Plzeň na provádění monitoringu skládky u 
Sedlece v roce 2009 a pověřuje starostu jejím podpisem. 

 



Snad jsem měl použít nadpis „Situace s budovou mateřské školy“. 
To by bylo přesnější. Neboť podle mého názoru je situace v mateř-
ské škole již dlouhodobě stabilizována, výchovný proces postave-
ný na kvalitním školním vzdělávacím programu je opravdu výbor-
ný a domnívám se že i drtivá většina rodičů je s fungováním škol-
ky opravdu spokojena.  
Ale teď rychle zpět k budově mateřské školy. Jistě pro většinu čte-
nářů a obyvatel Poběžovic není tajemstvím, že situace kolem této 
budovy se v posledních týdnech velmi zkomplikovala a jak je uve-
deno v předchozím článku „Dřevomorka ve školce,“ je opravdu 
kritická. Protože jsem z mnoha úst poběžovické veřejnosti slyšel v 
posledních dnech „zaručené zprávy“, dovolím si uvést věci na pra-
vou míru.  
Dlouhodobě vedení města vědělo, že životnost staveb, dřevěných 
pavilónů typu „Chanos“ ze sedmdesátých let je omezená, a že v 
blízké budoucnosti bude muset dojít k rekonstrukci těchto zastara-
lých budov mateřské školy. I technické problémy byly z části zná-
my a oči se před nimy nikdy nezavíraly. Pouze byla rozhodnutím 
zastupitelstva dána v minulém roce přednost přípravě rekonstrukce 
budovy základní školy a realizace výstavby nové kanalizace spolu 
čistírnou odpadních vod.  
Počátkem letošního roku bylo vypsáno výběrové řízení na zhoto-
vení projektové dokumentace na stavbu nové školky. Přestože by-
lo výběrové řízení uzavřeno, s firmou, která vyhrála, smlouva 
o dílo uzavřena nebyla. Důvodem byla nastupující ekonomická 
krize, která se dotkla v příjmové části rozpočtu i našeho města. 
Přesto byly ve školce provedeny některé průzkumné práce, při kte-
rých se zjistilo, že stav budovy je mnohem horší, než se čekalo - 
rozsáhlé napadení dřevěných nosných konstrukcí dřevomorkou a 
jinými houbami a tím i hrozba narušení statiky objektu. Během ně-
kolika hodin se sešla rada a za tři dny i zastupitelstvo města. Bylo 
rozhodnuto o okamžitém zahájení prací na přípravě projektové do-
kumentace a rovněž o přípravě žádosti o podporu z Regionálního 
operačního programu NUTS II Jihozápad, ze kterého v případě 
úspěšnosti lze získat 92,5% finančních prostředků. Předpokládané 
náklady na stavbu nové školky spolu s novým vybavením jsou cca 
45,0 mil. Kč. Jiná cesta k získání peněz v této době neexistuje.  
Souběžně s přípravou žádosti o dotaci stále probíhá hledání ná-

hradních prostor na dobu minimálně dvou let. Hledá se varianta, 
která by byla: 1) technicky možná 2) přijatelná pro „hygienu“ 3) 
ekonomicky přijatelná a která by: 4) umožnila, aby byly všechny 
děti pokud možno pohromadě a 5) byla co nejpřijatelnější pro děti 
a jejich rodiče.  
Prověřili jsme mnoho variant - např. přesun do prostor využíva-
ných školní družinou, přesun do základní školy, využití alespoň 
zčásti volných kapacit okolních školek, budovu bývalých kasáren 
v parku, budovu bývalé „dištance“ apod. 
Varianta, která se nyní rýsuje a podrobněji posuzuje, je přesunutí 
do budovy bývalé školy v obci Mnichov, kde by mohla být školka 
pohromadě, toto řešení by neovlivnilo současné zaměstnance škol-
ky a pronájem celé budovy by byl ze strany obce Mnichov symbo-
lický. I doprava dětí s pomocí rodičů, pravidelných autobusových 
linek či vlastního autobusu by se dala vyřešit. Je ještě mnoho otá-
zek, které se aktuálně řeší. Avšak definitivně není o ničem rozhod-
nuto.  
Co bude teď následovat? 1. Rada města posoudí na svém jednání 
ekonomičnost řešení; 2. Navrhne zastupitelstvu města řešení, které 
jej projedná a schválí; 3. Řešení bude projednáno s kompetentními 
orgány (Krajskou hygienickou stanicí v Klatovech, stavebním úřa-
dem apod.); 4. Definitivně schváleno dočasné řešení /nejpozději do 
poloviny června/; 5) Oficiální informování rodičů a projednání 
všech podrobností a dopadů na fungování školky; 6) Nutná úprava 
nových prostor; 7) Přestěhování. Předpokládáme, že by školka 
fungovala v náhradních prostorech od 1.9.2009.  
Prosím všechny občany o trpělivost. Jakmile bude s definitivní 
platností rozhodnuto o způsobu řešení, bude veřejnost okamžitě in-
formována. A pak si budeme přát, abychom získali prostředky 
na stavbu nové školky - držme palce ... 
Na závěr bych chtěl dodat, že jistotu získání peněz nemáme. Až si-
tuace nastane budeme ji opět řešit. A co škola? Projekt její rekon-
strukce je zpracován, žádost o dotaci také a tak budou k 30.6.2009 
podány oba projekty se snahou získat prostředky. A pokud projdou 
oba, budeme to řešit také. Nepředjímejme.  
Na závěr si osobně přeji, aby tato nastalá situace neměla negativní 
vliv na vztah školy a školky a jejich představitelů a zaměstnanců. I 
když se někteří všemožně snaží, aby tomu tak bylo. Budu se sna-
žit, aby klín mezi vedení města a obě školská zařízení nebyl vra-
žen. To mi věřte!                          Mgr. Hynek Říha, starosta města 

Situace v mateřské škole 

Dne 7. května proběhl na hřbitově pietní akt u příležitosti 64. výro-
čí osvobození Československa od fašismu a připomenutí konce 2. 
světové války. I když, jak bývá zvykem, se této krátké slavnosti 
zúčastnila hrstka lidí, byly důstojně uctěny položením květin oběti 
druhé světové války z řad židovských žen a dívek, které jsou po-
hřbeny na místním hřbitově. Krátké slovo starosty bylo doprováze-
no přednesem Mgr. Hany Teplé. Poděkování patří nejen jí, ale i 
uniformovaným hasičům panu Janovi Nechoďdomů a paní Janě 
Konopíkové, kteří drželi stráž u hrobu padlých.  
Věřím, že i ostatní kteří se nemohli zúčastnit tohoto pietního aktu 
nezapomínají na utrpení lidí té doby a alespoň ve svých vzpomín-
kách děkují těm, kteří přinesli v květnu 1945 do naší vlasti svobo-
du.  

 Mgr. Hynek Říha, starosta města 

Pietní akt na hřbitově  

•     V tempu probíhá stavba Přeložky komunikace II/196 v Po-
běžovicích, což sebou přináší nemalé potíže, především s 
udržováním čistoty komunikací. Avšak není to občas lehké. 
Díky našim hasičům se město i zhotovitel snaží, aby dopad 
na obyvatele byl, co nejmenší. Jinak již stojí základ mostu 
přes Pivoňku, je dokončen archeologický průzkum, který 
mj. potvrdil existenci pravěkého sídliště a pokračuje návoz 
materiálu na vlastní těleso komunikace.  

•     Město obdrželo dotaci ze strany Plzeňského kraje z Progra-
mu stabilizace a obnovy venkova ve výši 250.000,- Kč na 
realizaci bezdrátového místního rozhlasu. O realizaci akce 
bude rozhodnuto po polovině roku, dle aktuálního vývoje fi-
nancí. Měl by být nahrazen již nevyhovující drátový rozhlas 
v Poběžovicích a nově zaveden rozhlas do místních částí 
Ohnišťovice, Sedlec, Šitboř a Zámělíč. 

•     Město získalo rovněž dotaci ve výši 274.000,- Kč z Minis-
terstva pro místní rozvoj na výstavbu nového dětského hřiště 
u mateřské školy. O realizaci této akce bude ještě jednáno v 
orgánech města a to s ohledem na aktuální situaci s budovou 

mateřské školy. 

•     Probíhá projektová příprava na realizaci akce Zkapacitnění 
vodního toku Pivoňka, v rámci které by mělo být v první 
etapě upraveno koryto toku od závodu LB Minerals s.r.o., 
(od železniční trati) k sádkám. Realizace by mohla začít na 
podzim 2009 s dokončením v příštím roce.  
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Ještě k letošnímu vyhlášení nejlepších  
sportovců okresu Domažlice  

Dne 16.2. letošního roku proběhlo v Holýšově tradiční vyhlášení 
ankety Sportovec okresu Domažlice 2008. Město Poběžovice re-
prezentovala, jak už bývá zvykem, početná skupina judistů. Oce-

nění postupně během večera převzali: v kategorii družstev - muži 
(vítěz České skupiny I.ligy), za které ocenění přebírali trenér Jo-
sef Kubík a reprezentanti Tomáš Kubovec, Jan Němec a Petr Šos. 
V kategorii trenér byl oceněn za dlouholetou trenérskou činnost 
Josef „Kuba“ Kubík a v hlavní kategorii jednotlivců převzala ce-
nu Jaroslava Záhořová, která v roce 2008 vybojovala 3.místo na 
mistrovství Evropy veteránů. 
Vyhlášené sportovce města Poběžovic s patřičnou hrdostí ocenil 
starosta města Mgr. Hynek Říha. Výbor sportovního klubu SK 
JUDO Poběžovice děkuje touto cestou představitelům města za 
odměny, které byli sportovcům předány.  
 

Turnaj mládeže v Karlových Varech  
Poběžovičtí mladí judis-
té se v měsíci květnu 
zúčastnili Velké ceny 
Karlových Varů. Tohoto 
turnaje se zúčastnilo 
178 závodníků ze 17-ti 
oddílů Čech a Německa. 
Našimi nejúspěšnějšími 
borci byli: Tomáš Praj-
zent, Jakub Šanda, Mar-
tin Lucák, Daniel Stras-
ser, František Kuneš, 
Petr Koch, Marek Stein-
berger, Nikola Králov-
cová a Lada Bozděcho-
vá, kteří vybojovali ve 
svých kategoriích me-
daili. Na základě těchto 
umístěních jsme obdrže-

li i pohár pro nejúspěšnější oddíl turnaje. 
 

 

Mezinárodní turnaj v Aue (SRN) 
V květnu jsme také využili pozvání a zúčastnili se mezinárodního 
turnaje mladých talentů ve věku od 7 do 11 let v německém Aue. 
Na žíněnce se během turnaje představilo celkem 350 závodníků a 
závodnic. Z našeho oddílu startovalo po oba dva víkendové dny 
13 závodníků. Ani v zahraničí jsme se neztratili. Naši borci vybo-
jovali celkem 9 medailí - zlatou Marek Steinberger, stříbrnou 
František Kuneš a bronzovou Pavel Koreň, Martin Záhoř, Jakub 
Šanda, Theodor Hammer, Lucie Špringerová, Petr Koch, Daniel 
Strasser.  

kolektiv SK Judo Poběžovice 

Z judistické kuchyně 

Mistrovství světa v judu 
Dlouholetá závodnice a trenérka 
v jedné osobě Jaroslava Záhořo-
vá se v minulých měsících po-
ctivě připravovala na start na 
Mistrovství světa veteránů 
v judu, které proběhlo tento tý-
den od 28. 5. do 29. 5. v němec-
kém Stuttgartu.  
„Jájina“, jak ji všichni znají, 
startuje v kategorii F2 v pátek 
29. 5., v den životního jubilea. 
Všichni věříme, že v den svých 
petatřicátých narozenin úspěšně 
zakončí svojí 22letou závodní  
kariéru. V době, kdy čtete tyto 

řádky je již rozhodnuto! Snad můžeme gratulovat. Podrob-
nosti přineseme v příštím čísle.  

 
       Investorem akce je Zemědělská hospodářská správa Domažli-

ce.  
•     Pokračuje také rekonstrukce domu č.p. 50, kde vznikne 8 ma-

lometrážních bytů a 2 nebytové prostory. Dokončena bude 
stavba v srpnu letošního roku a předpokládá se, že noví ná-
jemníci se budou moci nastěhovat od 1. října.  

•     Město nabídlo ke koupi 2 hektarový pozemek v průmyslové 
zóně na realizaci sluneční elektrárny. Prodej vybranému zá-
jemci by měl být uzavřen do konce června.  

•     Pracovníci Služeb města opravili vypouštěcí zařízení na kou-
pališti, aby mohlo být v nejbližší době napuštěno. Provedli 
také drobné opravy skluzavky a odrazového prkna.  

•      Na hřbi-
tově byly 
opraveny rov-
něž Službami 
města vstupní 
vrata a již dří-
ve provedena 
úprava parko-
vací plochy 
před  h ř b i t o -
vem. 
 

Mgr. Hynek  
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Jako každoročně proběhly o třetím květnovém víkendu v Po-
běžovicích tradiční Česko-bavorské slavnosti k poctě Sv. Ja-
na Nepomuckého. Od roku 1997 byly pravidelně spojovány 
i s problematikou kulturních památek, kterých je u nás víc 
než dost. Letos bylo jejich součástí též slavnostní odhalení 
Kříže smíření od Ohnišťovic, který byl nově instalován v 

blízkosti poběžovického zámku vedle tzv. Jižního křídla. O 
jeho přemístění a instalaci se zasloužili členové občanského 
sdružení Dobrohost Poběžovice (více na jiném místě zpravo-
daje), za což jim patří opravdový dík. Slavnostního odhalení 
se zúčastnili nejen zástupci města, ale i delegace 
z partnerského města Schönsee  v čele s paní starostkou Bir-
git Höcherl.  
Sobotní odpoledne pak pokračovalo divadelním představe-

ním v podání dětí poběžovické základní školy s názvem Sv. 
Jan Nepomucký - pravda a legenda, které přiblížilo přítom-
ným divákům ve třech dějstvích skutečný životní osud Jana z 

Nepomuku, tradovanou legendu o smrti tohoto světce a upo-
zornilo i na historickou souvislost postavy Sv. Jana Nepo-
muckého s historiií Poběžovic. A to prostřednictvím barokní-
ho sochaře Jana Brokoffa pobývajícího ve své době v Pobě-
žovicích a vzniku sochy - dřevěné předlohy, podle které pak 
vznikla v jeho dílně i socha Sv. Jana Nepomuckého instalo-
vaná v Poběžovicích a na Karlově mostě v Praze. Myslím, že 
zasloužený obdiv a velký potlesk sklidili herci, kteří za nece-
lé tři měsíce dokázali opravdu hodně. Snad nejvíce zaujala 
Míša Ulrychová, která doprovodným slovem přiblížila a pro-
pojila jednotlivá dějství. Poděkování mé osobní i celého ve-

dení města patří autorce této divadelní hříčky 

Mgr. Marii Špačkové, režisérce Mgr. Věře Táborské a diva-
delnímu technikovi Leošovi Planetovi.  
Po oba dva víkendové dny byl program spestřen hudbou - v 
sobotu vystoupila česká country kapela Country Dědows a 
v neděli pak nejprve německá dechová kapela Dietersdorfer 
Altmusikanten z Dietersdorfu a poté dechovka Chodovar-

ka z Chodové Plané. Ten, kdo přišel jistě nelitoval. Počasí 
bylo úžasné a servis našich hasičů, kteří se starali o mlsné ja-
zyky a hašení žízně návštěvníků, byl rovněž výtečný. 
Snad jedinné, co mě osobně velmi trápí je, že účast místních 
nebyla tak velká, jak by si tyto slavnosti zasloužili. A bohužel 
ani ze strany poběžovických zastupitelů. Kéž by se to v příš-
tím roce zlepšilo. Možná děláme něco špatně. Ale co? Nedo-
statečná reklama? Nekvalitní kulturní program? Rádi Vám, 
milí občané, budeme naslouchat. Každý podnět je vítán. Ne-
myslím si, že by zodpovědný pracovník Městského kulturní-
ho střediska dělal pro kulturu tak málo (jak snad naznačuje 
pisatelka v článku „Venčení pejsků“). Ale mnoho připrave-
ných kulturních programů je tak málo navštěvováno, že je 
pak otázkou, zda je vůbec dělat. To není můj osobní názor, 
ale tyto názory slyším. A pokud někdo z občanů přijde s kon-
krétním návrhem, jistě se jím budou kompetentní lidé zabý-
vat. 
Na závěr bych chtěl poděkovat všem, kteří k organizaci letoš-
ních Česko-bavorských slavností přispěli - nejen již zmíně-
ným, ale i aktivním zastupitelům, Bc. Janu Látkovi, Komisi 
pro mládež a sport a pracovníkům Služeb města.  
Přejme si společně, aby ten příští ročník byl zase o něco kva-
litnější a přitáhl více lidí.  

Mgr. Hynek Říha, starosta města 

Česko-bavorské slavnosti k poctě sv. Jana Nepomuckého 
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Bohužel! Dne 14.4.2009 mykologický průzkum potvrdil, že 
většina vnitřních stěn školky je napadena známou dřevokaz-
nou houbou - dřevomorkou. A nejen stěny. Rovněž podlaho-
vé trámy, na nichž stojí celá vnitřní konstrukce budovy, zá-
rubně dveří a ostatní dřevěné konstrukce. V mnoha místech je 
silně narušen i podklad-
ní beton.  Podle názoru 
mykologa, je konstruk-
ce školy napadena již 
několik let, a rozsah vý-
skytu dřevomorky je v 
současné době tak vel-
ký, že ji není možné sa-
novat. Byly odebrány 
vzorky z několika napa-
dených míst a na vý-
sledky laboratorních 
zkoušek se čeká. Je 
možné, že se houba do 
budovy dostala přes 
přívody vody, a špat-
nou, nebo chybějící 
izolací v jednotlivých 
pavilónech, nebo mohly 
být její zárodky už v 
panelech, ze kterých byla školka postavena. To dnes už asi 
nikdo nezjistí. Každopádně se vyskytuje ve všech třech pavi-
lónech a na stejných místech. Dosahuje někde do výšky až 
1,5 m, dřevěné konstrukce jsou v těchto místech rozdrobené 
na několika centimetrové kousky.  
Tak už víme, proč se nám dveře neustále zadrhávají o podla-
hu, proč po vybílení do 14 dnů opět popraskají opravené spá-
ry, proč nám napříč prasklo okno, které je v řadě první od 
zděné stěny, proč nám občas spadne kryt zářivky, a proč zá-
padka dveří nedosáhne do zámku.  Mysleli jsme si, že budova 
jen pracuje, protože je ze dřeva, ale má to jinou příčinu, kte-
rou už známe. A znáte ji teď i vy.   
Co to ale znamená pro nás, kteří jsme ve školce dnes? V nej-
bližší době konec provozu školky ve stávající budově. Se 
současným stavem je předběžně seznámena „hygiena“, stav 
školky posuzoval rovněž statik, a vše nasvědčuje tomu, že se 
o prázdninách budeme muset přestěhovat do náhradních pro-
stor. Kam? O tom zatím není definitivně rozhodnuto. Posuzo-
váno bude několik variant, které v současné době prověřuje-
me. Důležité ale pro nás bude stanovisko Krajské hygienické 
stanice v Klatovech, která námi nabídnutá řešení posoudí a 
doporučí nebo nedopo-
ručí.  
Bohužel v samotných 
Poběžovicích není 
mnoho budov, kde by 
se o školce, byť jen 
na přechodnou dobu 
dalo uvažovat. Prověřu-
jeme tedy i možnosti 
nejbližšího okolí.  Díky 
rozhodnutí Zastupitel-
stva města, bude k 30. 
6. 2009 podána žádost 
do Regionálního ope-
račn ího programu 
NUTS II Jihozápad, o 
dotaci na výstavbu no-
vé budovy mateřské 
školy. To však neřeší naši situaci v nejbližší době.   
Jak moc velké komplikace nám tato situace přinese, teprve 
uvidíme, ale některé se začínají objevovat už dnes. Naštěstí 
se netýkají přímo dětí, ale silně se týkají nás, kteří musíme si-
tuaci řešit. Byl mi několikrát sdělen názor, že celá situace s 
dřevomorkou byla sice ze strany mé dobře předem připrave-
ná, ale špatně načasovaná. Otevřeně říkám, že kdybych vědě-
la o stavu školky před pěti lety, když jsem se ucházela o 
funkci ředitelky, do konkurzu bych nešla.  A špatné načaso-
vání? Ve smyslu současného podání projektu MŠ a ZŠ? Už 
dlouho upozorňuji ostatní ve vedení města na špatný technic-
ký stav budovy. Vždy bylo řečeno, musíš ještě pár let po-
čkat - nejprve kanalizace, pak rekonstrukce školy, … a pak se 
uvidí. Moje odpověď vždy byla, já počkám, ale aby počkala 

ta stavba. Teď se ukázalo, že už opravdu není na co čekat.  
Máme ještě čas? Možná do prvního silnějšího deště, větru, 
možná do zimy, než nám na rovné střechy napadne sníh, 
možná do jara, než začne tát. Možná. Já, jako ředitelka školy 
ale rozhodně čekat nemohu, a nečekala bych, ani kdyby se to-

hle prokázalo o pár 
let dříve. Moje odpo-
vědnost, se totiž 
v tomhle případě mů-
že rychle změnit v  
„průšvih“ - taky můj, 
a chtě nechtě i vedení 
města.   
Další důvod, proč bu-
deme muset opustit 
budovu školky je 
zdravotní hledisko. 
Dřevomorka totiž vy-
lučuje spory, které se 
šíří vzduchem, a na-
pomáhají vzniku 
alergií, kožních one-
mocnění,  ohrožují 
astmatiky a alergické 
děti. V prostorech, 

kde se přímo nachází takovéto plísně a houby, podle právních 
předpisů nesmí být děti vůbec. A některé děti jsou tam i 10 
hodin denně.   
Chápu, že díky téhle situaci, nemáme jako školka, a moje 
osoba, zrovna první místo v žebříčku oblíbenosti na veřejnos-
ti, jak mi bylo také naznačeno. Asi je to tím již zmíněným  
„načasováním předem připravené situace“. A jestli jsem ce-
lou situaci dobře pochopila, tak je pro ni jednoduché  vysvět-
lení, skóre děti 259 : 80, bohužel v neprospěch školky.   
Byla také už řeč o odpovědnosti za celou tuto situaci. V naší 
organizaci stále ještě pracují zaměstnanci, kteří provoz v této 
budově zahajovali. Trochu jsem se pozeptala, a zjistila že po 
roce provozu byla z prostor, které jsou dnes nejvíce napadeny 
dřevomorkou, odstraňována jakási houba. Kam až tedy pů-
jdeme při hledání odpovědnosti, a přinese to nějaký výsle-
dek?  
Myslím, že teď je především důležité vzniklou situaci vyřešit. 
Najít a připravit provizorní náhradní prostory, které budou 
nejlépe splňovat podmínky hygieny a dalších složek, které je 
musí posoudit, aby se provoz školky zachoval. Pak hledat (a 
to už se děje) cesty k získání financí na stavbu nové mateřské 

školy - lepší, kvalit-
nější a odpovídající 
21. století.  
Pokud budeme celou 
situaci řešit slovy, jak 
je slyšet: „No to by 
mně zajímalo …!“, 
nebo vnímat celou si-
tuaci jako ostudu, a ne 
jako provizorní ná-
hradní řešení na pře-
chodnou dobu, tak se 
může stát, že školka 
v Poběžovicích od 
1.9.2009 nebude. Jiná 
možnost neexistuje.  
A jak dlouho školka 
nebude v Poběžovi-

cích? To dnes nikdo z nás přesně říct nemůže. Záleží to na 
zajištění finančních prostředků a možná tak dlouho, jak dlou-
ho nebude nikoho trápit, že naše děti jsou někde v náhradních 
prostorách.  
Podle toho, co slyším za „zaručené informace“, jsou někteří 
naši spoluobčané dál než rada, zastupitelstvo, ředitelka škol-
ky i starosta města.  O náhradních prostorech, a o termínu 
uzavření školky ještě rozhodnuto není, nemůžeme o nich ani 
rozhodnout sami bez kompetentních orgánů, a školníka ze 
školy opravdu stěhovat NEBUDEME!!! 
O dalších krocích Vás, občany, mamimnky a tatínky, budeme 
informovat v dalším čísle zpravodaje. 

 
Pekárová, ředitelka MŠ 

D ř e v o m o r k a   v e   š k o l c e 
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K jarním akcím SRPDŠ patří 
již několik let oblíbené závo-
dy na koloběžkách a na koleč-
kových bruslích. 
Ty letošní se kona-
ly v neděli 10.
května v dopoled-
ních hodinách před 
hasičskou zbrojnicí 
a také kousek dál v 
ulici Krátké. Tři de-
sítky závodníků se 
v plné výzbroji za-
čaly sjíždět včas a 
těšily se, co je letos 

čeká. Po 

sportovním zahájení se začalo 
naší známou „osmičkou“, kte-
rá prověřila opravdovou zruč-

nost v rychlé jízdě. Novinkou 
byla rychlostní jízda dvojic do 
vršku, kde se někteří pořádně 

zapotili. Šikovnost, 
pohotovost a obrat-
nost ukázali závod-
níci i v dalších dis-
ciplínách – shazo-
vání předmětů z ur-
čité vzdálenosti, 
trefování do bran-
ky, slalom a hod na 
cíl. Každý obdržel 
kartičku, kam se 
zapisovaly časy. Ty 

stránka 7 

Na začátku svého příspěvku pova-
žuji za nutné zdůraznit, že nejsem 
příznivkyní výměny názorů a po-
citů přes stránky tisku. Přesto, že 
jsem vždy ráda žila v Poběžovi-
cích a vždy jsem se do nich ráda 
vracela, jsem nucena i já vyjádřit 
svůj názor právě tímto způsobem.
Okolnosti minulých týdnů mě do-
nutily reagovat. A sice na kontro-
verzní návrh zákazu venčení psů v 
parku a na "koupališti". 
Souhlasím s názorem, že si my 
pejskaři máme po svých psech 
uklízet a rovněž mi vadí nepořá-
dek v podobě psích exkrementů na 
chodnících, před obchodem, před 
školou. Nesouhlasím ani s volných 
pobíháním psů po městě a tím spo-
jeným ohrožením nejen dětí. Člá-
nek, který vyšel v domažlických 
novinách, mě (a jistě hovořím i o 
ostatních lidech, kteří mají psy – a 
nemusí je mít jen na obranu do-
mu!) nejdříve rozesmál – předsta-
vila-li jsem si debatu, která obsa-
hovala slova z článku plynoucí. 

Bohužel obsah debaty je opravdu 
smutný. Kdyby naše „město“ za-
jistilo pravidelné doplňování stoja-
nů se sáčky na psí exkrementy (ne 
jen jejich instalaci) a hlavně je 
rozmístilo po sídlištích, náměstí a 
jiných plochách, mělo by čas řešit 
skutečné problémy.  
Staví-li nás naši radní do pozice 
občanů města – kde máme pracov-
ní příležitosti (slibované továrny) 
nejen pro mladé (nezaměstnanost 
na Poběžovicku patří standardně k 
procentuálně nejvýše zastoupeným 
na okrese?) Kde je pravidelná zá-
bava nejen pro mladé? Kde jsou 
služby nejen pro mladé? Nebylo 
by lepší věnovat čas otázce, proč v 
ulici Budovatelů, když zaprší je 
ulice plná vody, přestože máme 
novou kanalizaci? 
Bylo nutné rekonstruovat park, 
když si do něj nemůžeme vyrazit 
odpočinout, vzít deku, knížku a 
psa? Pokud se opravdu na okraji 
parku objeví cedule se zákazem 
venčení pejsků pak ať vedle ní sto-

jí cedule se zákazem vstupu alko-
holiků, kterých tam po večerech 
potkám možná více než těch psů a 
maminky s kočárky druhý den jez-
dí po střepech z lahví, štítek se zá-
kazem jízdy na kole – neboť by-
chom mohli ohrozit kolemjdoucí, 
zákaz vstupu na trávník – jen se 
dívejte! a takových hloupých zá-
kazů bych mohla jmenovat. Nebyl 
park rekonstruován pro obyvate-
le „města“ Poběžovic? Pro všech-
ny jeho obyvatele? A co „koupa-
liště“? Vzpomínám si, že kdysi 
bylo voláno alespoň po minimální 
rekonstrukci této plochy. Tehdy to 
však byla jen nádrž na vodu. Mám 
tomu rozumět tak, že se svým 
psem nesmím na louku vedoucí k 
vodní nádrži, která jako pseudo-
koupaliště bývá polovinu prázdnin 
buď špinavá nebo vypuštěná? 
Znovu opakuji, že i já souhlasím s 
tím, abychom si po svých pejscích 
uklízeli, ale platíme-li městu po-
platek je starostí města zajistit 
úklid – rozmístit (a doplňovat) ko-
še tak, aby pokud s sebou nemám 
svůj sáček (a jakože ho nosím, ale 
co má člověk dělat má-li pes po-

třebu dvakrát – čekám, že ten kdo 
bude reagovat na můj článek opá-
čí, že si mám sáčky vzít dva) ne-
byl jeden na celou plochu náměstí. 
A je to opět město, které má vyslat 
úklidovou skupinu, která když mů-
že uklízet nedopalky po kuřácích, 
nevidím důvod proč by neměla za-
jistit úklid celkově. Tohle je totiž 
kompromis mezi městem a pejska-
ři. 
Je mi otázkou jak je možné, že 
vzdělaní (navíc námi volení – teď 
si říkám, bohužel) představitelé 
města dovolí z nás dělat kašpár-
kov. Celou absurditu věci totiž do-
kládá hloupá poznámka nejmeno-
vaného radního – že to, co doká-
žou psi v parku by ani on sám ne-
dokázal. Pokud by to totiž dokázal 
měl by sedět u boudy a ne za sto-
lem obecního úřadu. 

Jana Podskalská 
 
Pozn. red.: Radní města jsou neu-
volnění funkcionáři - nejsou za-
městnanci Městského úřadu Pobě-
žovice. Psi nejsou vedeni v regist-
ru obyvatel žádného města. 
 

V e n č e n í   p e j s k ů 

v š e c h n y , 
kteří sobě i nám udělali radost 
a přišli mezi nás. Po úvodním 
slovu začal program, ve kterém 
se postupně vystřídaly děti z 
mateřské a základní školy, a 
dokonce přicupitali i ti úplně 
nejmenší. A právě oni vystou-
pili jako první se svým rozto-
milým cvičením s rybičkami, 
které jim zhotovili žáci s paní 
učitelkou A. Paulovou. Nebyli 
na scéně sami, ale své umění  
předvedli v doprovodu svých 
maminek a své cvičitelky A. 
Zítkové. Po nich následovalo 
pásmo básniček a písniček dětí 
z mateřské školy. Přirozené a 
milé vystoupení dětiček potěši-

lo nejedno srdíčko. Odvahu 
jim dodávaly jejich paní učitel-
ky L. Pekárová a P. Kovalíčko-
vá. A pak přišli na řadu žáci z 
naší školy. Děti z dramatické-
ho kroužku ukázaly, jak umí 
mrštně ohýbat nejen jazýček, 
ale i prstíček. Ve svém vystou-
pení  předvedly, jak cvičí jógu 
prstů. Pokud si někdo vyzkou-
šel cvičení s nimi, zjistil, že  to 
není vůbec jednoduché. Mezi 
jednotlivými básněmi pro ma-
minky zazněly písničky v po-
dání našich šikovných prvňáč-
ků, kteří pilně trénují na flétny 
s paní učitelkou M. Pittnero-
vou. Přesto, že vystupovali po-
prvé, jejich  tóny zněly celým 

nádvořím s jistotou a nadše-
ním. Samozřejmě, že nechyběl 
ani pěvecký sbor Červánek se 
sbormistryní  J. Svobodovou, 
který opět svými písněmi pře-
svědčil diváky o svých boha-
tých zkušenostech. Možná ne-
víte, že pěvecké kvality sboru 
byly oceněny již podruhé na 
krajské přehlídce v Rokyca-
nech, kde  sbor získal  dvakrát 
1. místo. A kdo letos zakončil 
příjemné odpoledne? S módní 
přehlídkou klobouků  přišli po-
těšit maminky šikovní žáci z 
kroužku Šikulové ze 4. roční-
ku, za podpory jejich paní uči-
telky D. Haasové. Sami si klo-
bouky i kostýmy vyrobili a by-

li na ně patřičně a právem hrdí. 
Závěrečná promenáda přiměla 
všechny diváky  k velkému po-
tlesku, který patřil nejen žá-
kům Šikulům, ale také  všem 
účinkujícím, a i ostatním, kteří 
se na celém programu i jeho 
přípravě podíleli, vedoucím, 
učitelkám, členům kulturní ko-
mise s p. A.  Tauchmannovou, 
p. R. Adamcové, která odmě-
ňovala děti malou sladkostí, 
kterou pro ně připravilo Město 
Poběžovice, a zvukaři L. Pla-
netovi. 

                                           
      H. Teplá 

dokončení ze str. 1 

Závody na koloběžkách a na kolečkových bruslích 

Unikli jste 30. dubna upálení? 
Pokud ano, přijďte příští rok 
zas. Stálo za to. Letos ani u nás 
na sletu všemožných čarodej-
nic k upálení nedošlo. Naopak, 
kdo přišel, odešel zdravější, 
nebo alespoň s vylepšenou  
„kondičkou“. Letošní poběžo-
vický slet čarodějnic naplňoval 
heslo: „Ve zdravém těle zdra-
vý duch!“. Čarodějnický aero-

bic pod vedením vrchní ježiba-
by cvičitelky  Romany Adam-
cové, nám v tělech zdravého 
ducha přinejmenším probudil. 
Poté následovala čarodějnická 
dílna, a trochu jízdy zručnosti 
na košťatech. Samozřejmě ne-
chyběl oheň, buřtíky, klobásy, 
dobré pivo, limonády a dobrá 
muzika. Zkrátka něco, co nám 
tu zmiňovanou „kondičku“, za-

se vrátilo do zajetých kolejí. 
Ale bylo nám dobře. Kapela 
Song opět nezklamala, před-
vedla úžasný výkon a bavila 
nás do pozdních večerních, ne-
bo spíše do brzkých ranních 
hodin. Počasí nás oproti minu-
lému roku nezaskočilo, neboť 
se vše z večerního programu 
konalo pro jistotu pod stře-
chou v naší hasičárně. A to 

díky hasičům, kteří se přípravy 
večera a stavění máje letos 
opět po roce ujali. Chtěla bych 
tímto poděkovat jim a rovněž 
členkám Komise pro děti a 
sport, které připravili podve-
černí program pro děti.  

 
Lenka Pekárová Komise pro 

děti a sport 

Pomoc při  
problémech s  

drogami 
Centrum protidrogové 

prevence nabízí  
anonymně a bezplatně: 

♣ informace o rizicích uží-
vání drog 

♣ poradenství při problé-
mech se závislostí, zaříze-
ní léčby 

♣ zařízení testů na HIV a 
žloutenku 

♣ výměnu nebo odstranění 
injekčního materiálu   

♣  
KONTAKT: 

724 969 028 

Č a r o d ě j n i c e  a  m á j k a 

dokončení na str. 8 
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V z p o m í n k a 

AKCE 
ROZBOR VODY 
sleva 100 Kč 
Dříve 712,- Kč 
Nyní 612,- Kč 
Do 30.6.2009 

 
 
 
 

Akreditovaná laboratoř 
Bezděkovské př. 388 

344 78 Domažlice 
Tel. 379 792 343, 724 025 791 

laborator@chvak.cz 

 

   

Před 2 lety - 2.5.2007 
zavřela navždy  
své vlídné oči  

paní  
Anna Pokorná 

z Poběžovic. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Stále na ni vzpomínají 
syn Jan s manželkou 

a vnoučata s rodinami. 
   

Odešel jsi tiše, 
jak si osud přál, 

ale v našich srdcích 
žiješ s námi dál. 

Dne 1. května uplynulo  
7 let, co nás navždy opustil 

manžel, otec a dědeček, 
pan 

Jiří Timura 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 

Stále vzpomínají manželka 
a dcery s rodinami. 

   

Dne 20. května uplynuly  
2 roky, kdy nás navždy 

opustil pan 
Vít Brabec 
 
 
 
 
 
 
Kdo znal vzpomene,  

kdo měl rád nezapomene. 
Stále vzpomínají manželka 

a děti s rodinami. 

pak byly 
rozhodující pro určení pořadí. 
A jaké bylo? 
Kolečkové brusle: 1. místo -  Ko-
zák S. - 4. tř., 2. místo - Uškrtová 
A. - 2. tř., 3. místo - Loukota V. - 
2. tř. Koloběžky: 1. místo - Lörin-
cz K. -  6. tř., 2. místo - Šperl A. - 
2. tř., 3. místo - Kostrhounová M. - 
2. tř., Koloběžky-MŠ: 1. místo - 
Holý M., 2. místo - Krátká V., 3. 
místo - Prchal T.,  
Jízda do vršku: koloběžky:  1. 
místo - Šperl A. - 2. tř., 2. místo - 
Kostrhounová M. - 2. tř., 3. místo - 
Jansová I. - 1.tř.,  
Jízda do vršku: kolečkové brus-
le: 1. místo - Kozák S. - 4. tř., 2. 
místo - Uškrtová A. - 2. tř.,                                     
3. místo - Uškrtová E. - 2. tř. 

Vítězové ve všech kategoriích ob-
drželi od členů SRPDŠ sladkou 
odměnu. S prázdnou ale neodešel 
nikdo, protože malou odměnu si za 
svou odvahu zasloužili i ostatní zá-
vodníci, bez nichž by samozřejmě 
nemohlo být vítězů. 
Kdo se letošního klání zúčastnil, 
možná se  příští rok uvidí v televi-
zi. Na  závody se totiž přijela podí-
vat Čs. televize, která natáčí doku-
ment o našem školním životě, a 
nejen o něm. Paní režisérka L.
Václavová by chtěla svým pořa-
dem o nás vyjádřit podporu malým 
školám – a to je právě i naše stará 
školička. Malé nemusí vždy zna-
menat bezvýznamné a špatné.                                                                                   
                     
                      za  SRPDŠ  H. Teplá 

dokončení ze str. 7 

Jako smírčí kříže se souhrnně 
označují kamenné kříže vzniklé 
většinou ve středověku s několika 
různými důvody vzniku. Za smírčí 
kříže se označují souhrnně proto, 
že o této jejich části máme nejvíce 
vědomostí, včetně písemných.  
Vlastní smírčí kříže vznikaly 
na místech, kde došlo 
k nějaké nešťastné udá-
losti mezi dvěma nebo 
více lidmi (spory o hra-
nice, hádka nebo do-
konce zločin) a na 
usmíření viník musel na 
svůj náklad nechat zhotovit 
a na místě instalovat tento 
kamenný kříž. K některým 
takovým existují dokonce i 
smírčí smlouvy.    
Další část těchto křížů 
vznikala ve středověku 
osazením u cest nebo na 
jejich rozcestí, kdy se jako 
pozůstatek pohanských 
dob věřilo, že na těchto 
místech se shromažďují 
temné, nečisté síly, kte-
rým je v tom třeba zabrá-
nit, a to právě osazením 
takovým křesťanským 
symbolem. 
U cest a rozcestí se původně také 
pohřbívalo, a to ještě před dobou, 
kdy bylo povinné pohřbívat na vy-
svěcených hřbitovech. Na tako-
výchto křížích ale obvykle byly 
nějaké iniciály zemřelého, letopo-
čet apod. 
A další kameny v podobě kříže 
mohly označovat třeba hranice 

mezi pozemky, panstvími apod. I 
tady se obvykle tesaly do kamene 
znaky, erby apod. 
Dobou, kdy většina takových křížů 
vznikla, je nejčastěji 14.-16. stole-
tí. Nejstarší datovaný smírčí kříž 

v Čechách se nachází u Aše a 
byl osazen již v roce 1290. 
Pro naše předky měly takové 

kamenné kříže jistě vel-
ký význam, když jim 
stálo za to pracně tako-
vý kříž primitivními 
nástroji zhotovit a na 
místě osadit. I když 

dnes ten význam již ztratily, 
myslím, že si stále zaslouží 
naši pozornost a ochranu. 
Do které skupiny náš kříž 
od Ohnišťovic patří, to ne-
víme. Stál po staletí 
v otovském lese západně 
od Ohnišťovic u staré ces-
ty, která z Ohnišťovic 
vedla do Vlkanova a od-
bočovala z ní jiná do Po-
běžovic dříve než obě 
cesty přerušila železniční 
trať a také nové silnice 
pak byly vedeny trochu 
jinak. 
     Poprvé se o tomto 

kříži zmiňuje ve své práci až Zde-
něk Procházka v roce 1984, tedy 
před 25 lety, což je také malé jubi-
leum. V roce 2007 byl po posou-
zení znalci prohlášen za kulturní 
památku. V té době jsme jej také 
upravovali, psalo se o něm a   to 
asi podnítilo primitivního nene-
chavce ke krádeži, která zde nemá 

obdobu. Brutálním způsobem kříž 
vytrhl ze země, kde stál po staletí 
a odvezl do Domažlic, kde jej hod-
lal zpeněžit. Naštěstí majitel staro-
žitnictví byl člověk na svém místě, 
informoval o tom policii a po krat-
ším čase se tedy kříž k nám mohl 
vrátit. Jednalo se pak o jeho no-
vém umístění. Na původní místo 
jej nebylo možné instalovat, proto-
že hrozilo opětné ukradení a odvoz 
snad i za hranice, čímž by pro nás 
asi navždy zmizel. Jako možné no-
vé stanoviště se ukázalo místo po-
blíž schodiště, vedoucí k poběžo-
vickému zámku jako místo frek-
ventované a důstojné pro takovou 
významnou památku. Proto jsme 
jej tam po dohodě s památkáři a 
restaurátorem nyní umístili. 
A jako vhodnou dobu na odhalení 
pokládáme právě letošní květnové 
slavnosti. Tento kříž podle odbor-
níků je starý nejméně 400 let, 
možná i trochu více.  Také Pobě-
žovice jsou městem přes 400 let a 
letos si připomínají výročí ještě 
starší. S trochou fantazie tedy mů-
žeme říci, že kříž vznikl ve stejné 
době jako naše město. Ať se tedy 
občané nejen Poběžovice mohou 
z této krásné a starobylé památky 
těšit a obdivovat ji, ať ji ochrání  
před vandaly a primitivními nene-
chavci lépe, než tomu bylo na jeho 
původním stanovišti v otovském 
lese.  
 
                     Za občanské sdružení  

Dobrohost - Poběžovice   
Karel Špaček 

K odhalení smírčího kříže od Ohnišťovic 

Město Poběžovice nabízí k 
pronájmu nebytové prostory v 
bývalé prodejně Barták shop, 
na náměstí Míru čp. 47. K dis-
pozici jsou:  
1. místnost o výměře 93 m2 
2. místnost o výměře 19 m2 
3. místnost výměře a 21 m2  
4. soc. zaříz. WC - 11 m2 .  
Objekt bude pronajat v souladu 
se směrnicí města č. 1/2009. 
Další informace a žádosti mož-
no podat na MěÚ Poběžovice. 

POBĚŽOVICKO  –  vydává Město Poběžovice, nám. Míru 47, tel. 379 497 281, fax 379 497 211, e-mail: mupobezovice@arcom.cz 
http://www.pobezovice.cz * Redaktor Vojtěch Kotlan * Vydavatel si vyhrazuje právo na jazykovou úpravu. Názory vydavatele se nemusí vždy  

shodovat s názory autorů jednotlivých příspěvků. * Tisk: Tiskárna MKS Domažlice – náklad 700 výtisků.   *  ZDARMA  *    
Uzávěrka příštího čísla je 20. června 2009          * Redakční rada: Mgr. M. Špačková, Bc. J. Látka *         Reg. číslo   MK ČR E11530                  

PRONÁJEM Město Poběžovice 
nabízí k pronájmu  

garáž u domu čp. 202 
v Masarykově ulici.  
Výměra 18,40 m2. 

Nájemné 637.-Kč/měs. 
Garáž je bez instalace 
elektrického proudu. 

Zájemci se mohou hlásit 
v podatelně MěÚ Pobě-

žovice.  
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MěÚ Poběžovice 
oznamuje občanům, 

že  
z technických důvodů 

bude Městský úřad 
Poběžovice dne 

9.6.2008  
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